



Esther Giménez-Salinas i Colomer holds a PhD in Law and a diploma in Applied Psychology by the University of Barcelona. She was head of the Legal Defence Service for Minors in the Department of Justice of the Catalan Government from 1981 to 1983. From 1983 to 1993 she was Director of the Centre for Legal Studies and Specialised Training of the Catalan Government. She was also Deputy Director of the Institute of Criminology of the University of Barcelona, and was appointed member of the Council of Europe's Scientific Committee on Criminal Policy, in Strasbourg (1993-1997).

In 1995 she was appointed Director of Institutional Relations of the Department of Justice of the Catalan Government. A year later she was appointed member of the Spanish General Council of the Judiciary in Madrid (1996-2001).

Since 1996 she has held the Chair of Criminal Law and Criminology at the ESADE Law School of the Ramon Llull University, where she was President from 2002 to 2012. At the end of her term, she was a visiting professor at Fordham University, New York (2012/2013), and in 2015 she taught at a postgraduate course on criminal justice system and corruption at the Autonomous University of Mexico (UNAM). In 2017 she was awarded the Nelson Mandela Extraordinary Chair of Restorative Justice by the National Human Rights Commission of Mexico.

As a result of her experience in the university sector, between 2012 and 2020 she was a non-executive director of Santander Bank, and in 2021 she was appointed the same position in Mexico.

From 2006 to 2012 she was president of the Inter-University Council of Catalonia's Women and Science Commission. Between 2011 and 2015 she was also a member of the Board of the European University Association (EUA).

She holds an advanced research accreditation from the Catalan University Quality Assurance Agency (AQU Catalunya) and has completed a twenty-four-year period of research work. She has authored numerous scientific publications in her areas of specialisation: criminal law, juvenile justice, penitentiary systems, criminology, restorative justice, victimology, higher education and gender. She has visited many juvenile facilities and prisons around the world as a specialist. In 2018, she stayed at the Islas Marías prison in Mexico, where she gave a course on restorative justice for inmates and staff.

She has cooperated with different bodies, such as the Ethics Committee of the Police of Catalonia, the Ethics Committee of the Barcelona Local Police, the Bioethics Committee of Catalonia, and AQU Catalunya. She has also collaborated regularly in the media.

From 2016 to 2022 she has directed the Pere Tarrés Chair of Social and Restorative Justice at the Ramon Llull University, through which she has been able to investigate the social reality.

Since 15 July 2022 she holds the position of síndica de greuges of Catalonia (Catalan ombudswoman).



Esther Giménez-Salinas i Colomer es doctora en Derecho y diplomada en Psicología Aplicada por la Universidad de Barcelona. Fue responsable del Servicio de Defensa Jurídica del Menor del Departamento de Justicia de la Generalitat de Cataluña desde 1981 hasta 1983. De 1983 a 1993 fue directora del Centro de Estudios Jurídicos y Formación Especializada de la Generalitat. También ocupó el cargo de subdirectora del Instituto de Criminología de la Universidad de Barcelona, y fue nombrada miembro del Comité Científico de Política Criminal del Consejo de Europa de Estrasburgo (1993-1997).

En 1995 fue designada como directora de Relaciones Institucionales del Departamento de Justicia de la Generalitat de Catalunya, y un año más tarde fue nombrada vocal del Consejo General del Poder Judicial en Madrid (1996-2001).

Desde 1996 ocupa la Cátedra de Derecho Penal y Criminología de la Facultad de Derecho de ESADE de la Universidad Ramon Llull, universidad de la que fue rectora entre los años 2002 y 2012. Al finalizar su mandato, realizó una estancia como profesora visitante en la Universidad de Fordham, Nueva York (2012/2013), y en 2015 fue profesora en un posgrado sobre sistema penal y corrupción en la Universidad Autónoma de México (UNAM). En 2017 se le otorgó la Cátedra Extraordinaria de Justicia Restaurativa Nelson Mandela de la Comisión Nacional de Derechos Humanos de México.

A raíz de su experiencia en el sector universitario, entre 2012 y 2020 fue consejera del Banco de Santander, y en 2021 fue nombrada consejera del mismo banco en México.

De 2006 a 2012 fue presidenta de la Comisión Mujeres y Ciencia del Consejo Interuniversitario de Cataluña. Entre 2011 y 2015 también fue miembro de la Junta de la Asociación Europea de Universidades (EUA por sus siglas en inglés).

Tiene la acreditación de investigación avanzada emitida por la Agencia para la Calidad del Sistema Universitario de Cataluña (AQU Cataluña) y cuatro sexenios de investigación. También cuenta con numerosas publicaciones científicas en las áreas de su especialización: derecho penal, justicia juvenil, sistemas penitenciarios, criminología, justicia restaurativa, victimología, educación superior y género. Ha visitado como especialista numerosos centros de menores y prisiones de todo el mundo. En 2018 realizó una estancia en la prisión de Islas Marías de México, donde impartió un curso de justicia restaurativa para internos y personal funcionario.

Ha participado en diferentes organismos, como el Comité de Ética de la Policía de Cataluña, el Comité de Ética de la Guardia Urbana de Barcelona, el Comité de Bioética de Cataluña y AQU Cataluña. También ha colaborado periódicamente con los medios de comunicación.

De 2016 a 2022 ha dirigido la Cátedra de Justicia Social y Restaurativa Pere Tarrés de la Universidad Ramon Llull, mediante la cual ha podido investigar la realidad social de nuestro país.

Desde el 15 de julio de 2022 es la síndica de greuges de Cataluña.



Esther Giménez-Salinas i Colomer est titulaire d'un doctorat en Droit et diplômée en Psychologie Appliquée par l'Université de Barcelone.

Entre 1981 et 1983, elle a été responsable du Service d'Assistance Juridique aux Enfants Mineurs du Département de Justice du Gouvernement de la Catalogne (Generalitat). De 1983 à 1993, elle a été directrice du Centre d'Études Juridiques et de Formation Spécialisée de la Generalitat. Elle a également occupé le poste de directrice adjointe de l'Institut de Criminologie de l'Université de Barcelone, et a été membre du Comité Scientifique de Politique Criminelle du Conseil de l'Europe, à Strasbourg (1993-1997).

En 1995, elle assume la Direction de relations institutionnelles du Département de Justice de la Generalitat, et un an plus tard, elle intègre le Conseil Général du Pouvoir Judiciaire de Madrid (1996-2001).

Depuis 1996, elle est titulaire de la Chaire de Droit Pénal et Criminologie de la Faculté de Droit d'ESADE, Université Ramon Llull, une université dont elle a été rectrice entre 2002 et 2012. À la fin de son mandat, elle a fait un passage en tant que professeure invitée à l'Université de Fordham, New York (2012-2013), et en 2015, elle a intégré l'Université Autonome du Mexique (UNAM), dans le cadre d'une formation de troisième cycle sur le système pénal et la corruption. En 2017, la Commission Nationale des Droits de l'Homme (CNDH) du Mexique lui a octroyé la Chaire Extraordinaire Nelson Mandela de Justice Restaurative.

Grâce à son expérience dans le secteur universitaire, entre 2012 et 2020, elle a participé au conseil d'administration de l'entité financière Banco Santander, et en 2021, elle a occupé le même poste au Mexique.

De 2006 à 2012, elle a été présidente de la Commission Femmes et Science du Conseil Interuniversitaire de la Catalogne, et, entre 2011 et 2015, elle a fait partie du conseil d'administration de l'Association des Universités Européennes (EUA).

AQU Catalunya, l'agence pour l'évaluation de la qualité universitaire de la Catalogne, a certifié une accréditation de recherche avancée pour Esther Giménez-Salinas, ainsi que vingt-quatre ans de recherche. Elle a de nombreuses publications scientifiques dans son domaine de spécialisation : droit pénal, justice des enfants mineurs, systèmes pénitentiaires, criminologie, justice restaurative, victimologie, enseignement supérieur et études sur le genre. En tant que spécialiste, elle a visité de nombreux établissements pénitentiaires pour adultes et pour enfants mineurs à travers le monde. En 2018, elle a fait une mission au Mexique, dans la prison Islas Marías, pour offrir une formation aux détenus et aux fonctionnaires dans le domaine de la justice restaurative.

Elle a aussi assisté plusieurs organismes, tels que le Comité d'éthique de la police de la Catalogne, le Comité d'éthique de la police de Barcelone, le Comité de bioéthique de la Catalogne et AQU Catalunya, et elle a aussi collaboré avec les médias.

De 2016 à 2022, elle a dirigé la Chaire Pere Tarrés de Justice Sociale et Restaurative à l'Université Ramon Llull, où elle a pu effectuer des recherches sur la réalité sociale.

Depuis le 15 juillet 2022, elle détient le poste de síndica de greuges, défenseure des droits de la Catalogne.